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Siden sidst. 
Sagsfremstilling: 

Rådets medlemmer kan her orientere om stort og småt der har relevans for Det Grønne råd 

Bilag: 

Ingen 

Rådets udtalelse: 

Der er nye faste medlemmer i Grønt Råd Jammerbugt. 
Flemming Frost er ny repræsentant for Grundvandsrådet og LiseLone Callesen er nu fast 
repræsentant for Dansk Ornitologisk Forening.  
Der var en præsentationsrunde bordet rundt.  
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Indsats mod Kæmpe-Bjørneklo 
 
Resume: 

Punktet er en opfølgning på dagsordenspunkt på Grønt Rådsmøde d. 15. nov. 2023. 

Jammerbugt Kommunes reviderede indsatsplan for Kæmpe-Bjørneklo har nu været gældende i et 
lille års tid. Det er derfor tid for at fortælle om hvordan det er gået med indsatsen og hvilke 
erfaringer vi har gjort os. 

Sagsfremstilling: 

Oplæg ved Tina Jensen, Landbrugssagsbehandler, Jammerbugt Kommune 
 
Den reviderede indsatsplan blev godkendt i TMU d. 4. dec. 2023 efter den offentlige høring. 
Indsatsplanen omfatter det geografiske indsatsområde, bekæmpelsesstrategier og 
håndhævelsesproceduren. Indsatsplanen er bl.a. revideret med tilpasninger af de forskellige 
bekæmpelsesstartegier. 
På mødet vil der være en orientering om, hvordan det er gået med indsatsen i det år der er gået. 
Herunder orientering om hvilke erfaringer vi har gjort os og hvilke erfaringer vi tager med videre i 
forhold til indsatsen i 2025. 
Der vil endvidere være præsentation af en ny folder målrettet lodsejerne. 

Bilag: 

Ingen 

Referat med Rådets kommentarer: 

Tina orienterede om, at der er fokuseret på at skabe overblik og sikre en samlet indsats. Der er i 
2024 udsendt 117 forvarsler om påbud. Alle grundejere har været meget samarbejdsvillige, så ingen 
af forvarslerne har resulteret i egentlige påbud. 
På arealer hvor der er store populationer vil kommunen være mere understøttende. Der aftales 
opstartsmøde med grundejer hvor bekæmpelse og udfordringer tales igennem og der følges op med 
fælles besigtigelse og yderligere møder hvor den lagte strategi kan justeres til. Hvor der er store 
populationer, er der ofte også begrænsninger ift bekæmpelsesmetoder f.eks. at der ikke må bruges 
sprøjtemidler på beskyttede naturarealer. 
 
Der blev spurgt ind til, om der også er fokus på ikke at bruge sprøjtning på arealer med 
drikkevandsinteresser. Det er der fokus på og det er også skrevet ind i indsatsplanen. 
 
Der blev også spurgt ind til om der etablerer sig nye kolonier. Kommunen har ikke et godt nok 
overblik endnu til at kunne sige om det er tilfældet. 
 
Endvidere blev der spurgt ind til om der er fokus på forvekslings muligheder, da der på kort over 
registrerede individer af Kæmpe Bjørneklo var vist arealer hvorpå der også vokser Kvan. Kommunen 
er opmærksom på forvekslingsmulighederne og medarbejderne i Vej og Park er gode til at genkende 
Kæmpe Bjørneklo og skelne dem fra andre skærmplanter. 
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Vej og Park har fokus på bekæmpelse på de kommunale arealer og det er i høj grad også 
medarbejderne Vej og Park der melder nye bestande ind. 
Endelig blev der talt om vigtigheden af bekæmpelse inden blomstring og vigtigt at rodstikke på det 
helt rigtige sted. 
 
Den nye folder til lodsejere om bekæmpelse blev udleveret og der blev spurgt ind til om private har 
mulighed for at melde voksesteder ind. Indmeldelse kan ske gennem Rapport fra Stedet på 
kommunens hjemmeside el. via App til I-phone. Der findes desværre ikke pt en App mulighed til 
Android brugere. 
Der arbejdes på en anden app-løsning som kan tilgåes af alle. 
Den nye folder vil også fremadrettet blive uddelt ved når kommunen er på landbrugs tilsyn. 
 
Link til Jammerbugt Kommunes indsatsplanen ift Kæmpe Bjørneklo 
https://www.jammerbugt.dk/media/kggbq5hn/indsatsplan-for-bek%C3%A6mpelse-af-
k%C3%A6mpe-bj%C3%B8rneklo.pdf  
 
Link til kommunens hjemmeside vedr. Kæmpe Bjørneklo https://www.jammerbugt.dk/service-og-
selvbetjening/borger/klima-miljo-natur-og-energi/skadedyr-og-vaekster/kaempebjorneklo/   

https://www.jammerbugt.dk/media/kggbq5hn/indsatsplan-for-bek%C3%A6mpelse-af-k%C3%A6mpe-bj%C3%B8rneklo.pdf
https://www.jammerbugt.dk/media/kggbq5hn/indsatsplan-for-bek%C3%A6mpelse-af-k%C3%A6mpe-bj%C3%B8rneklo.pdf
https://www.jammerbugt.dk/service-og-selvbetjening/borger/klima-miljo-natur-og-energi/skadedyr-og-vaekster/kaempebjorneklo/
https://www.jammerbugt.dk/service-og-selvbetjening/borger/klima-miljo-natur-og-energi/skadedyr-og-vaekster/kaempebjorneklo/
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Kommuneplan 2025 
 

Resume:  
Med kommuneplanen skabes rammerne for udviklingen i Jammerbugt Kommune i de kommende 
år, hvor en række store dagsordner fylder stadig mere i planlægningen for byer og det åbne land.  
 
Særligt nationale og lokale målsætninger inden for natur og biodiversitet, energi, skovrejsning, 
vådområder, klima og vandhåndtering kræver store arealer, og multifunktionel anvendelse er 
blevet et nøgleord. 
 

Sagsfremstilling: 

Oplæg ved Trine Grøntved Thomasen, Planlægger, Jammerbugt Kommune 
 
Kommuneplan’25  
Kommuneplanen skaber rammerne for udviklingen i Jammerbugt Kommune. Hvert 4. år skal 
kommunen tage stilling til, om der skal ske hel el. delvis revision af kommuneplanen. Det sker i 
forbindelse med, at der udarbejdes en planstrategi.  
Planstrategien fastlægger de overordnede politiske mål og retningslinjer for Jammerbugt 
Kommunes udvikling for de kommende år. Derudover fastlægger planstrategien omfanget og 
indholdet af den kommende kommuneplanrevision.  
Af Planstrategi’23 fremgår det, at Kommunalbestyrelsen ønsker at udarbejde den kommende 
Kommuneplan’25 som en delvis revision. 
 
Arbejdet med Kommuneplan 2025 er nu gået i gang, og den reviderede kommuneplan skal 
vedtages inden udgangen af 2025.  
Med kommuneplanen skabes rammerne for udviklingen i Jammerbugt Kommune i de kommende 
år, hvor en række store dagsordner fylder stadig mere i planlægningen for byer og det åbne land. 
Særligt nationale og lokale målsætninger inden for natur og biodiversitet, energi, skovrejsning, 
vådområder, klima og vandhåndtering kræver store arealer, og multifunktionel anvendelse er 
blevet et nøgleord. 
 
Der indkaldes frem til d. 22. november 2024 ideer og forslag til ændringer i kommuneplanen, og 
Grønt Råd inviteres til at bidrage med viden om igangværende projekter eller initiativer i 
kommunen. (Også jf. mail af 23.okt. til Grønt Råd med invitation til at komme med forslag) 
 
De indkomne projekter vil indgå i det videre arbejde, og ved det førstkommende møde i 2025 vil 
Grønt Råd igen få mulighed for at give input til de ændringsforslag til planlægningen i det åbne land, 
der til den tid arbejdes med i kommuneplanen.  
 

Bilag: 

Planstrategi’23 https://www.jammerbugt.dk/media/py2ofcbf/planstrategi-23-jammerbugt-kommune.pdf  
 
 

https://www.jammerbugt.dk/media/py2ofcbf/planstrategi-23-jammerbugt-kommune.pdf
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Referat med Rådets kommentarer: 

Trine fortalte om processen for revision af kommuneplanen og dens sammenhæng med den 
nationale planlægning og kommunens egen Planstrategi’23 og Handlingskatalog’24.  

Kommuneplan’25 udmønter de indsatser og prioriteringer fra Planstrategi’23 og 
Handlingskatalog’24, der har et ben i den fysiske planlægning, bl.a. bosætning, erhvervsudvikling, 
klima, centerbyernes udvikling, landsbyernes udvikling, turisme, natur, lavbundsjorde og 
skovrejsning. Derudover er der så med aftale om Grøn Trepart kommet nye nationale prioriteringer 
som kommuneplanen også skal tage højde for. 

Der er 6 forskellige spor der indgår i revisionen af kommuneplanen hvor det er sporet Det åbne land 
/ landskaber der er det mest relevante for Grønt Råd. Her skal temaerne Bevaringsværdige 
Landskaber, Skovrejsning ønsket og Skovrejsning uønsket samt Lavbundsarealer revideres. 

Alle har mulighed for at byde ind med ideer og konkrete projekter inden 22. nov. Herefter udarbejder 
administrationen et forslag til Kommuneplan’25 og inden forslaget skal politisk behandles forventes 
Grønt råd inddraget igen. 

Endelig vedtagelse af Kommuneplan’25 forventes dec. 2025 

Efterfølgende dialog om arealer til skovrejsning, problemer i forhold til lavbunds- og vådområde-
projekters realiserings hastighed og om natur og biodiversitet drukner i hensyntagen til øvrige 
dagsordener.  

Der blev sat spørgsmålstegn ved om beløbsstørrelser afsat i Treparten til opkøb af skov rækker til 
dyrkningsjorde. Der blev også spurgt ind til om der i temaet skovrejsning ønsket er fokus på 
indvindingsområder til drikkevand. Der var en snak om nogle lodsejeres modvillighed i forhold til at 
indgå i projekter pga langsommelighed i projekternes realisering.  

Det efterspørges at der er fokus på at projekter fremadrettet bliver stærkt skåret og styret. Det er 
imidlertid ikke forundersøgelser og den konkrete realisering der tager tid, det er derimod 
forhandlinger vedr. jordfordeling. Projekterne bygger på frivillighed, så en enkelt el. 2 lodsejere der 
ikke vil være med i et område, kan bremse et projekt.  

Der blev også rejst bekymring i forhold til om der bliver plads til naturen i sin egen ret. Der er mange 
arealinteresser i spil og derfor også brug for store arealer. Heldigvis kan flere interesser godt spille 
sammen, men det bliver ikke et nemt puslespil. 
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Naturpolitik 
 
Resume: 

Jammerbugt Kommunes Naturpolitik har været længe under vejs, men nu er det ganske vist. 

Af handlingskatalog’24 fremgår det at udarbejdelse og implementering af en naturpolitik skal være 
en konkret indsats i forhold til den handling der vedrører ’Multifunktionel og strategisk 
arealanvendelse’ og forventes vedtaget inden udgangen af 2025. 

Sagsfremstilling: 

Oplæg ved Margrethe Hejlskov, Projektleder, Jammerbugt Kommune 
 
Handlingskatalog'24 blev vedtaget d. 29. aug. 2024. Handlingskataloget skal være med til at 
omsætte ambitionerne fra Planstrategi’23 til konkrete handlinger.  
Planstrategi’23 blev vedtaget af kommunalbestyrelsen d. 20. dec. 2023 og Planstrategien er 
Kommunalbestyrelsens strategi for de kommende års prioriteringer, handlinger og tiltag. 

Handlingskatalog’24 er blevet til på baggrund af et halvt års inddragende proces af borgere, 
medarbejdere og politikere.  

Af handlingskatalogets handling 5 ’Multifunktionel og strategisk arealanvendelse’ fremgår det at:  

Handlingen betyder for Jammerbugt Kommune, at vi skal planlægge og prioritere anvendelsen af 
vores arealer i højere grad. En af forudsætningerne for at kunne prioritere dette er en kommende 
naturpolitik, og derudover vil mulighederne for flere grønne og rekreative muligheder i byer og 
lokalsamfund blive kortlagt. 

Derudover fremgår det også at Naturpolitikken forventes vedtaget inden udgangen af 2025. 

Der bliver en kort gennemgang af den forventede proces fra nu til vedtagelse og hvordan Grønt Råd 
vil blive inddraget. 

Bilag: 

Handlingskatalog’24 https://www.jammerbugt.dk/media/3znnjh31/handlingskatalog-2024-f%C3%A6lles-frem-mod-2035.pdf  

Referat med Rådets kommentarer: 

Margrethe orienterede kort om naturpolitikkens baggrund i Planstrategi’23 og handlekatalog’24. 
Naturpolitikken får tre visioner *Byd naturen ind, *Giv naturen plads og *Slip vildskaben løs. 
Naturpolitikken skal sætte rammerne for hvordan vi arbejder for og med naturen, hvordan vi styrker 
naturkvaliteten og biodiversiteten og hvordan vi gør naturen til en aktiv og værdifuld medspiller for 
borgere, gæster, virksomheder og medarbejdere. 
Naturpolitikken skal være kort, vedkommende, levende, handlingsorienteret og samlet give den 
gode fortælling om naturen i Jammerbugt Kommune. 
Naturpolitikken skal derudover selvfølgelig spille sammen med kommunens øvrige politikker og 
strategier. 

https://www.jammerbugt.dk/media/3znnjh31/handlingskatalog-2024-f%C3%A6lles-frem-mod-2035.pdf
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I implementeringen af naturpolitikken vil der være et stort fokus på kommunikation og formidling. 
Grønt Råd inddrages som ekstern følgegruppe, med ansvar for at levere faglig sparring fra eksterne 
parter. 
Naturpolitikken forventes vedtaget ultimo 2025. 
 
Grønt Råd nikkede til at fungere som ekstern følgegruppe. 
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Udbud af jagtleje på kommunale arealer 
 
Resume: 

Punktet er en opfølgning på dagsordenspunkt på Grønt Rådsmøde d. 6. marts 2024. 
 
Jagt er i dag en eftertragtet aktivitet på linje med andre rekreative aktiviteter. Jagtretten på 
kommunale arealer skal fremadrettet udbydes jf. nyt administrationsgrundlag. Dette sker for at 
sikre en ensartet behandling af de forskellige interessenter og sikre at udleje sker på markedsvilkår. 

Sagsfremstilling: 

Oplæg ved administrationen, Jammerbugt Kommune 
 
Der er udarbejdet et nyt administrationsgrundlag med overordnede principper for udleje af jagt på 
kommunale arealer. Administrationsgrundlaget er den overordnede ramme for, hvordan 
forvaltningen kan indgå konkrete aftaler, så udleje af jagt på kommunale arealer sker på 
markedsvilkår til private borgere, konsortier og jagtforeninger. 
Administrationsgrundlaget skal sikre at lokale hensyn prioriteres og at der sættes vilkår for jagtens 
udøvelse, så den er til mindst mulig gene for andre brugere, samt under hensyntagen til beskyttelse 
af eksisterende og potentielle naturværdier. 
 
D. 8. april 2024 behandlede Teknik og Miljøudvalget dagsordenspunkt vedr. udleje af jagt på 
kommunale arealer. Udvalget blev forelagt det nye administrationsgrundlag og bemærkningerne fra 
Grønt Råd. 
 
På mødet vil vi kigge på administrationsgrundlaget og ligeledes fortælle hvilke konkrete arealer der 
fremadrettet kan udbydes. 
 
Lovgrundlag: 
Mulighederne for at overdrage jagtretten er reguleret af jagtlovens bestemmelser §§ 18 og 20. 
Det gælder at: 

- Arealet skal udgøre mindst 5 ha sammenlagt og åremålet må ikke overstige 30 år.  
- Arealer, mindre end 5 ha kan udlejes til ejer eller lejer af tilstødende arealer således at det 

samlede areal for jagtudøvelsen overstiger 5 ha.  
Derudover, er jagtudøvelse reguleret af Skovloven, Naturbeskyttelsesloven, Natura 2000-
bestemmelser, fredninger og private servitutter.  

Bilag: 

Ingen 

 

Referat med Rådets kommentarer: 

Margrethe orienterede kort om status på udleje af jagt på kommunale arealer. Det nye 
administrationsgrundlag for udleje af jagt på kommunale arealer blev kort gennemgået. 
Administrationsgrundlaget blev vedtaget af TMU 8. april 2024. Der vil fremadrettet ske udleje på to 
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lokaliteter. Det bliver som i dag henholdsvis Klim Bjerg og flere arealer i Koldmosen og Sandmosen 
der udbydes under et som Moseby. 

Der er i dag gældende jagtlejeaftaler på begge arealer. Aftale for Klim Bjerg udløber i 2027 og vil 
herefter blive udbudt jf det nye administrationsgrundlag. Aftale for Moseby vil udløbe 2030 og vil 
herefter også udbydes jf det nye administrationsgrundlag.  
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Orientering fra Jammerbugt Kommune 
 
Resume: 

Der er en række emner som Grønt Råd har ønsket løbende at blive holdt orienteret om. Punktet 
indgår som fast punkt. 

Sagsfremstilling: 

Jammerbugt Kommune vil orientere om hvor nedenstående emner er i processen. Når et emne er 
der i processen hvor Grønt Råd kan inddrages rykkes det op som et selvstændigt punkt 

 Vandområdeplan - VP3 
 Råstofplan 
 Naturpolitik 
 Natura 2000 planer 
 Grundvand, BNBO og PFAS 

Bilag: 

Ingen 

Referat med Rådets kommentarer: 

 Vandområdeplan - VP3 
Der er søgt om midler til forundersøgelser på to vandløbsstrækninger – Svenstrup Å og 
Haverslev Mølleå. De øvrige indsatser vi jf. Vandområdeplanen skal udføre bliver fordelt over 
de næste år. Vi har indtil 2027 til at realisere indsatserne og der er typisk 2 ansøgningsrunder 
om året. 

 Råstofplan 
Der er et tillæg til Råstofplanen ved Vust. Lille nyt graveområde ved eksisterende råstof 
indvindingsområde.  

 Naturpolitik 
Er særskilt behandlet 

 Natura 2000 planer 
Ikke noget nyt 

 Grundvand, BNBO og PFAS 
BNBO der stadig fylder. De fleste aftaler er på plads. PT mangler der 7 vandværker aftaler og 
næste skridt bliver varsling af påbud.   
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Eventuelt. 
Datoer for møder i 2025. 

Emner til næste møde. 

 

Referat med Rådets kommentarer: 

4 møder i 2025 fordeles så de ligger februar, maj/juni, september (bustur sammen med TMU) og 
november. 

Der blev derudover efterspurgt endnu en inspirationstur med et andet Grønt Råd. Næste gang kunne 
det være Brønderslev el. Vesthimmerland. 

LiseLone fortalte om en ny folder som DOF Nordjylland er ved at lave om store sammenhængende 
naturområder i Nordjylland. Folderen skal bruges til Naturmødet 2025 og vi aftalte at hvis den bliver 
klar kan præsenteres på næste møde i Grønt råd. 
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